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COLLBATÓ pàg 12

Blancafort Orgueners
de Montserrat opta
als Premis d’Artesania

A FONS pàgs 8 i 9

Crisi climàtica: així la patirà
la regió metropolitana

OLESA pàg 11

Pressupostades les obres 
de la B-40 fins a Viladecavalls

Martorell demana suport
pels desallotjaments exprés

Els municipis de l’Arc Metropolità volen que s’agilitzin els tràmits per combatre les ocupacions conflictives pàg 7

CULTURA pàg 3

Les noves llibreries aposten
per un model que vol incidir
en la vida social i cultural

CICLISME DE DESCENS pàg 13
Aina González, ‘rider’ del
Moto Club Sant Andreu:
“Sempre he confiat en mi”
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Tresor patrimonial
Troben restes del Paleolític a la Cova Gran de Collbató pàg 12
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La pandèmia i el retorn a la lec-
tura diària, el tancament d’una
llibreria mítica al poble o la vo-
luntat de construir un projecte
que impliqui compartir la vida
al voltant dels llibres són només
alguns dels motius que han fet
que a Esparreguera i Abrera
hagin obert tres llibreries en l’úl-
tim any i mig.

Totes elles han concebut els
seus espais com un indret més en-
llà de l’adquisició de llibres, volen
que sigui un espai social de tro-
bada. Ofereixen tallers, activitats
(sovint per als més petits, però
també sortides culturals per a
adults), presentacions de llibres,
clubs de lectura i xerrades. Neixen
amb el propòsit de dinamitzar els
seus municipis i l’entorn. Són lli-
breries de proximitat i de poble.

Rocío Castell, llibretera de
La Figaflor juntament amb la
seva germana Karma, declara
que van concebre la seva botiga
com “una llibreria de Barcelona
a un poble com Abrera”. Volien
que la clientela trobés llibres
concrets sense haver d’anar a la
capital, una realitat que elles
han trobat a faltar durant la seva
adolescència i gran part de la jo-
ventut. Es defineixen com una lli-
breria transfeminista i antira-
cista, fet que es reflecteix en
gran part de la seva oferta lecto-
ra, tot i que tenen de tot.

La Figaflor va obrir les portes
a Abrera el Sant Jordi de 2021.
En aquell moment les seves im-
pulsores treballaven en feines
que no les satisfeien i volien
crear quelcom que tingués un im-
pacte social al poble, sobretot
després de la pandèmia, on ha-
vien trobat a faltar viure la cultura
de manera col·lectiva.

Una cosa semblant els va
passar als creadors de la llibre-
ria El Teler d’Esparreguera,
nascuda a mitjan setembre.
Amb el confinament van ado-
nar-se de la manca d’un espai al
municipi on reunir-se al voltant
del llibre i van decidir engegar
el projecte que feia anys que els
rondava pel cap.

Carme Parras, periodista i
una de les propulsores d’El Te-
ler, explica que aposten per la
figura del “llibreter de confian-
ça”. Algú que estima els lli-
bres, els apropa al públic i t’o-

rienta en la tria. A més, mani-
festa que amb les lectures que
ofereixen tenen l’objectiu de
“crear ciutadans crítics amb el
món que els envolta”. Per això
mateix aposten per l’assaig,
però també per les petites edi-
torials i les bones històries.

GESTIONAR LA COMPETÈNCIA
El que segurament no espera-
ven els llibreters d’El Teler és
que una altra llibreria s’establís
a Esparreguera. Va ser La Utò-
pica, que es va inaugurar a fi-
nals de maig. Sobre la possible
competència, tots dos negocis
ho tenen clar. Des d’El Teler
opinen que “estem contents
que hi hagi més espais culturals
al municipi. És una oportunitat
per crear vincles i fer activitats
conjuntes per créixer”. 

La Sònia Riba, impulsora de
La Utòpica, pensa en la mateixa

direcció. “És riquesa per a Es-
parreguera. La veritable com-
petència és Amazon i el seu mo-
del de consum destructiu i d’a-
cumulació de capital”, diu.

Riba és treballadora social i va
plantejar-se la creació de la lli-
breria des d’aquesta perspectiva.
Declara que els llibres són una
“eina de transmissió de la cultu-
ra de valors i tenen una funció so-
cial”. Dinamitzar l’entorn i enri-
quir el lloc on vius són la mane-
ra d’arribar al seu propòsit inicial.

Tant per La Utòpica com
per El Teler, el seu naixement

arriba arran del tancament de la
llibreria L’Espinguet a Esparre-
guera, però les entrevistades
coincideixen a dir que l’idea i el
model del negoci ha canviat.
Totes elles aposten per ser part
activa de la vida social i cultural
del territori i, tot i oferir lectures
per a tota mena de públic, posen
especial atenció en matèries
concretes com per exemple els
feminismes, la narrativa infan-
til i juvenil, l’assaig crític i els lli-
bres de segona mà.

Entre elles es coneixen i
col·laboren, fan xarxa i compar-
teixen recomanacions, activitats
i projectes. Rocío Castell, de La
Figaflor, descriu la situació de la
següent manera: “Ens alimentem
les unes a les altres. És una xim-
pleria veure’ns com a enemigu-
es”. El que volen, asseguren, és
que totes puguin tirar endavant
amb els seus projectes. 

Mar Sifre
MONTSERRATÍ

Moltmés que vendre llibres
» Les noves llibreries de la comarca aposten per un model que vol incidir en la vida social i cultural
» La competència ferotge d’Amazon i altres grans empreses les empeny a fer xarxa entre elles

Rocío Castell a la seva llibreria La Figaflor d’Abrera. Foto: La Figaflor

Carme Parras:  “Tenim
l’objectiu de crear
ciutadans crítics amb
el món que els envolta”

Sònia Riba:  “La nostra
competència és
Amazon i el seu model
de consum destructiu”
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LA FOTOGuillem Roset/ACNLes millors
perles

Què faries si demanessis una cervesa i te la neguessin? Hi ha
qui creu que amb això no s’hi juga. Un home es va trobar

en aquesta situació en un bar de Pontevedra (el consideraven
un morós, ves) i va tornar al local a cavall i amb una motoserra. 

Iker Casillas piula, a mode d’acudit cunyat: “Espero que emrespectin: soc gai”. Carles Pujol li segueix la “broma”. Al
cap d’una estona, Pujol es disculpa i Casillas diu que l’han
hackejat. Quan entendran que l’homofòbia no té gràcia?

Ensurt a la base militar de Sant Climent Sescebes (AltEmpordà). Els Mossos van rebre l’avís d’una presència a la
zona de maniobres i hi van acudir ràpidament. La sorpresa va ser
descobrir que es tractava d’una gallina amb càmera i sensors.

Dos activistes ecologistes australians enganxen les
seves mans amb pega al quadre de Pablo Picasso

Massacre a Corea. Protestar contra la crisi climàtica:
correcte. Fer-ho vandalitzant una obra d’art: incorrecte.

La lupa

Ja tenim un nou Govern a la Generalitat. Inten-
tar explicar què ha significat per a la majoria de
la població catalana aquests anys de confronta-
ció i divisió dels dos partits que formaven l’exe-

cutiu no només és una tasca ingent, sinó també com-
plicada de resumir.

Hi ha molts llibres i documents publicats i no cal es-
tendre’s en això.

Era evident que el vaixell feia temps que s’enfonsava
i no hi havia més remei que llançar tot el que li impe-
dia avançar. Només així s’evitaria la catàstrofe, ja que
continuar tirant-se els plats pel cap i no governar per
solucionar els problemes de la ciutadania només inte-
ressa els que s’han instal·lat en una realitat màgica.

Alguns diuen que ha sigut més d’un any perdut, com,
de fet, ho són tots els anys que fa que estem en aques-
ta situació de paràlisi institucional i de desgovern.

Mentrestant, i segons l’informe Foessa de Càritas,
l’exclusió social a Catalunya es dispara i ja afecta més
del 29% de la població. També s’ha incrementat la
taxa de pobresa severa, que ja la pateixen més de
700.000 persones. I la implementació de la Renda
Garantida de Ciutadania, competència exclusiva de
la Generalitat, només dona cobertura al 24,8% de la
població que l’ha sol·licitat.

També sabem que durant el segon trimestre del 2022
es van desnonar 2.414 persones, més de 24 diàriament,

i que el nombre d’alumnes que estudien en mòduls pro-
visionals no ha deixat de créixer durant aquests últims
anys. Actualment, hi ha més de 23.000 estudiants d’en-
senyament primari i secundari estudiant en mòduls,
molts d’ells amb una antiguitat de més de deu anys. 

Les retallades pressupostàries a la sanitat pública i la
seva agressiva privatització l’han deixat en una situació
de vulnerabilitat i d’abandonament sense precedents.

Per no parlar de la gent gran morta en residències
per manca d’atenció sanitària i, fins i tot, per gana.

Així que, si volen revertir aquesta situació, com deia,
tenen feina.

Ara bé, no tot han de ser males notícies. També n’hi
ha de bones, per a alguns.

Catalunya, per darrere de la Comunitat de Madrid,
encapçala el rànquing amb més fortunes. A Catalunya,
les 80 fortunes més grans sumen més de 51.000 milions
d’euros. És a dir, a Catalunya hi ha diners, el problema
és que només estan en unes poques mans. De fet, és el
que passa a l’Estat. No hem d’oblidar que Espanya és
la quarta economia de la Unió Europa i la catorzena del
món en termes nominals.

Per això no s’entén que, mentre que a les classes po-
pulars ens demanen més sacrificis, es donin desenes de
milions a les entitats financeres i s’afavoreixi amb ajudes
les grans empreses per, així, garantir els seus escanda-
losos beneficis i els sous milionaris dels seus directius. 

I el més greu: aquestes mateixes persones s’escan-
dalitzen quan s’aprova apujar una mica el salari mínim
interprofessional o que els salaris i les pensions s’in-
crementin segons l’IPC acumulat.

Els rics, vergonyosament i escandalosament rics, no
volen compartir res del que tenen, encara que sigui només
una mica per minorar lleugerament la pobresa de molts.  

Tot això ens demostra que les classes extractives i
depredadores d’aquest país són insaciables. No volen
que les persones treballadores tinguin drets ni salaris
i pensions dignes. Ni, per descomptat, un habitatge dig-
ne, una sanitat i una educació públiques de qualitat o
unes residències públiques a l’abast de tothom.

Com també hem de parlar dels escandalosos i
abusius preus dels productes de primera necessitat. 

Per això, les classes populars tenim, també, un gran
repte i molta feina. És urgent i necessari construir un
sistema que posi per davant el que és de tots i no el d’uns
pocs, i treballar solidàriament i no competitivament.
La solidaritat per davant de l’egoisme individualista.
L’estat per davant del mercat. Si volem serveis públics
de qualitat i universals i un país amb drets, amb igu-
altat real i respectuós amb el medi ambient, cal treballar
de valent, ja que una altra societat és possible.

Al cap i a la fi, com diuen ara molts, no podem dei-
xar ningú enrere, perquè o ens salvem tots o no se sal-
varà ningú.
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per Pedro Jesús Fernández

Tenen molta feina
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La Volta del pont del Diable1

2 Torna l’edifici dels maquinistes de Martorell

Martorell gaudeix amb força 
els primers dies del Roser

Recàrrec del 50% de l’IBI als habitatges 
desocupats d’Esparreguera

Abrera recapta 1.500 euros per 
continuar investigant malalties rares

El + llegit línianord.cat
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Safata d’entrada

La ministra Pilar Alegría
dice mejorar nuestra en-
señanza, pero los índices

de fracaso escolar siguen sub-
iendo a pesar de las promesas po-
líticas y sus nuevos currículums.

Si viajo por mis recuerdos
como profesor de secundaria, y
ante la política educativa na-
cional, me siento bastante se-
cundario ante una educación
cancelada por quienes dicen de-
fenderla. El tacticismo político
entre gobierno y oposición ha
empeorado el sistema de ense-
ñanza nacional. 

En política educativa, más su
asesoría pedagógica, no veo atis-
bo alguno en denunciar que la
destrucción de la transmisión de
conocimientos entre nuestros
hijos es la norma y no la excep-
ción. Solo algunos expertos, des-
de geografías y políticas muy
distantes, confluyen en lo mis-
mo, en la defensa de la transmi-
sión de conocimientos por enci-

La educación cancelada
per David Rabadà

ma de teóricos y políticos ale-
jados del aula. 

El Conocimiento Poderoso
está siendo aniquilado de nu-
estras aulas bajo el nuevo cur-
rículum actual que provoca
una educación cancelada. A
ello se añade el discurso de las
competencias que pregona el
milagro entre quienes no co-
nocen el aula, pero que hunde
el conocimiento entre nuestros
hijos mientras los padres, atur-
didos, no se enteran de nada,
y ni mucho menos de la esta-
fa. Al contrario, se tragan los
discursos llenos de palabras
grandilocuentes, pero vacías de
realidad educativa. 

Visto todo lo anterior, la
mejora en la enseñanza no

vendrá de la política, y ni muc-
ho menos de sus asesores, en
todo caso nos colarán su esta-
fa. Todo ello explica que lleve-
mos décadas con experimen-
tos pedagógicos que no mejo-
ran el rendimiento escolar,
todo lo contrario, lo entorpecen
una y otra vez. 

Nuestros alumnos no son
ratas de laboratorio, son nu-
estra más preciada inversión.
Obligar, con leyes estatales, a
la aplicación de pedagogías
teóricas sin éxito, significa en-
torpecer la enseñanza y estafar
a nuestro preciado futuro, a
nuestros jóvenes. Nuestro fra-
caso escolar sigue siendo un
fracaso político, toda una edu-
cación cancelada.
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A les xarxes

@MariaSirvnt: Comença el nou Super3.
Les que hem crescut amb el Tomàtic i la Ru-
ïnosa sabem que és una eina fonamental
de normalització lingüística. Benvingut. 

@AlbertLloreta: Crec que amb això de
reivindicar el 80% hem arribat a un punt
d’abstracció que ja no queda cap català
que entengui de què s’està parlant.

@agenciaacn: Junts reclama a Aragonès
que se sotmeti a una qüestió de confiança
“abans de parlar de pressupostos”. Batet
diu que el grup serà “més actiu que mai [...]”.

#IElsPressupostos? #TornaElClubSuper3#NouGovern

Els semàfors

El consistori andreuenc impulsa
un programa de formació en
tecnologia i digitalització de
l’àmbit agroalimentari. L’acció
està prevista tant per a qui hi
treballa com per a les empreses,
per tal que aquestes puguin 

fer un salt qualitatiu.
pàgina 10Aj. de Sant Andreu

El Seminari d’Estudis i
Recerques Prehistòriques (SERP)
de la Universitat de Barcelona
ha pogut demostrar que la Cova
Gran de Collbató va ser ocupada
fa 40.000 anys. El descobriment
realça el patrimoni prehistòric
del Parc Natural de Montserrat.

pàgina 12SERP de la UB

La Passió d’Esparreguera brinda
una programació de gran
qualitat durant els mesos
d’octubre i novembre. 

Els espectacles del Trencanous i
del Rei Lleó són una oportunitat
esplèndida per gaudir del teatre

en majúscules.  
pàgina 12Passió d’Esparreguera
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OCI4Ni la pluja ni l’extensa ofer-
ta d’activitats de la Festa del Ro-
ser d’enguany han sigut un im-
pediment per omplir els actes que
s’han celebrat. A causa del mal
temps, l’Ajuntament va decidir
traslladar tota la programació
del dissabte 8 a la tarda a Ca n’O-
liveres, que es va omplir de gent
per gaudir de la celebració .

La Festa del Most, el pregó a
càrrec de la sommelier Meritxell
Falgueras, el Vimart i la desfila-
da de Vi, moda i estilisme es van
concentrar a les naus de Ca n’O-
liveres, on a mitjanit comença-
va la festa Flaixbac.

Al Vimart, la Fira de Vins i
Caves de Martorell, hi van par-
ticipar quinze cellers de diferents
indrets i cinc restaurants del
municipi. Amb el canvi d’ubica-
ció, es va unir la fira amb el pre-
gó de Meritxell Falgueras, que va
explicar la seva història familiar
pel que fa al món del vi i els ce-
llers. El Vimart va repetir el for-

mat reposat de l’any passat amb
taules i cadires per seure.

A l’última etapa de la Festa
del Roser també va tenir lloc la
26a Trobada d’Entitats, on es va
homenatjar Montserrat Camp-
many per la seva tasca solidària
al capdavant de l’Associació Ca-
talunya Contra el Càncer.

La Festa Anual de Flaixbac,
que tot i celebrar-se en dijous va
esgotar les entrades en un matí, va
patir la baixa d’Ana Mena per ma-
laltia. També hi va haver diferents
problemes tècnics, com l’apaga-
da de llums inesperada durant el
concert de Miki Núñez. Amb tot,
les actuacions van ser un èxit.

Públic durant les activitats de la Festa del Roser. Foto: Ajuntament Martorell

Èxit d’afluència en una Festa
del Roser plena d’activitats

» La pluja va forçar el canvi d’ubicació dels actes de dissabte a la tarda
» Ana Mena no va poder acudir a l’Anual de Flaixbac per malaltia

MEDI AMBIENT4La reestruc-
turació de carrers, una activitat
d’oci o la creació d’una nova via
són alguns dels motius pels quals
s’han talat arbres en els últims
mesos a Martorell. A vegades,
s’han substituït per nous i altres
cops els han eliminat.

Movem Martorell denuncia-
va aquest octubre a les seves xar-
xes socials que “mentre hi ha una
part important de l’arbrat que no
s’està mantenint correctament,
ens trobem que a carrers com a

Francesc Macià s’estan talant
arbres sans, amb ocells que hi
fan vida en ells, imposant un mo-
del d’urbanisme salvatge”.

Altres exemples són la nova
rambla de Pep Ventura, on s’han
posat tendals i tret arbres, o el
carrer d’Enric Prat de la Riba,
que s’ha ampliat per donar pas
al Parc Central de la Sínia i s’ha
renovat tot l’arbrat. 

De fet, la Plaça Mare Cateri-
na Coromina ja va patir la tala de
la gran majoria dels seus ar-

bres a finals de 2019 per cons-
truir-hi la pista de gel de Nadal
i mai es van tornar a replantar.

A més, la tala es combina
amb l’aixecament de voreres
pels danys causats per les arrels
dels arbres. En comptes d’am-
pliar el perímetre de terra que
envolta l’arbre, s’opta per reno-
var de manera total el paviment
dels carrers. Actualment, aques-
ta acció s’està duent a terme en
diversos carrers del barri del
Camí Fondo.

Queixes per la tala d’arbres 

Pintada protesta en un arbre de Martorell. Foto: Movem Martorell.

Mobilitat |Tallen l’A-2 a causa d’un camió bolcat 
Durant el divendres 14 d’octubre l’A-2 direcció Barcelona va romandre tallada

des del migdia i part de la tarda per un camió bolcat. El trànsit també es va
veure afectat en sentit Lleida de la mateixa via, a la C-55 i a l’enllaç de l’AP-7.

En marxa l’estudi per fer
créixer la capacitat de l’R4

INFRAESTRUCTURES4El Minis-
teri de Transports ha formalitzat
el contracte d’un estudi que ha
d’estudiar les alternatives per am-
pliar la capacitat de la línia R4 en-
tre Martorell i Castellbisbal. Tam-
bé està previst que l’informe re-
sultant analitzi la millora de l’es-
tació de tren martorellenca. El con-
tracte ha estat signat amb l’em-
presa Saitec per un import de
prop d’un milió d’euros. 

Ara, la companyia té un pe-
ríode de 30 mesos per elaborar
aquest estudi, que s’emmarca en
l’actualització del Pla de Rodalies
de Catalunya 2020-2030. 

NOU PAS INFERIOR A L’AP-7
Per altra banda, Adif va començar
el 10 d’octubre les obres per cons-

truir un nou pas inferior a sota de
l’autopista AP-7, a l’altura de Cas-
tellbisbal, al costat del que actu-
alment dona servei a l’R4. Aquest
pas concret compta amb tres vies
convencionals que ara cal adap-
tar als requisits de l’amplada es-
tàndard internacional. 

Pel que fa al nou pas que s’ha
de construir, les dues vies que s’hi
faran també estaran adaptades a
l’ample internacional. Una ve-
gada finalitzin les obres, hi hau-
rà quatre vies adaptades a través
de les quals s’ampliarà la capaci-
tat operativa d’un punt amb molt
de trànsit ferroviari i que és co-
negut com la Porta a Europa. De
fet, l’execució d’aquestes obres for-
ma part del desenvolupament
del Corredor Mediterrani.

Ubicació del futur pas inferior sota l’AP-7. Foto: Adif



L’Associació de Municipis de l’Arc
Metropolità, entre els quals hi ha
Martorell, ha traslladat al Congrés
dels Diputats i al conseller de
l’Interior la necessitat d’accelerar
els temps per dur a terme els des-
allotjaments de les ocupacions
que defineixen com a  “il·legals”.
L’entitat reclama l’habilitació dels
jutges perquè puguin ordenar les
expulsions exprés en un màxim
de 48 hores “si els ocupes no
aporten cap documentació que le-
gitimi la seva estada a l’immoble”.

L’alcalde Fonollosa afirmava
després de la petició que “les
ocupacions conflictives són una
problemàtica que patim cons-
tantment en els nostres muni-
cipis i que cal abordar urgent-
ment”. En paral·lel, cal recordar
que, dels 17 habitatges ocupats
il·legalment a Martorell, cap
d’ells és propietat de particulars,
tal com ha reconegut en el pas-
sat el mateix consistori.

El portaveu de la Plataforma
d’Afectats per la Hipoteca (PAH)

del Baix Llobregat Nord, José
Cabezas, diu que és fals que a
Martorell hi hagi problemes ar-
ran de l’ocupació de pisos parti-
culars i, encara menys, per part
de persones vulnerables. Des
de la PAH es mostren contraris
a les màfies, però creuen “que no
és just que paguin les famílies in-
defenses pel que fan uns altres”.

De fet, Cabezas sosté que
l’Ajuntament de Martorell és
còmplice de les pràctiques per
part de les màfies quan deixa que
s’empadronin més de 20 perso-
nes en un mateix domicili i que
per això s’acaben creant els ano-
menats pisos pastera. El porta-
veu de la PAH al Baix Llobregat
Nord expressa que “sembla que
volen treure’s de sobre els pro-
blemes de manera ràpida i qui
patirà les conseqüències són la
gent vulnerable sense habitatge”.

Pel que fa a la presentació de
documentació que legitimi l’es-
tada a l’immoble, Cabezas ex-
plica que cap ocupació pot apor-
tar papers en menys de 48 hores
perquè l’Ajuntament no pro-
porciona els padrons amb tanta
rapidesa. Una família sense cap
altra opció habitacional, per

tant, se’n pot veure greument
afectada. Cabezas acusa  les ins-
titucions de deixadesa i de no ga-
rantir lloguers socials ni cap al-
tra alternativa per a les persones
vulnerables.

Amb tot, Fonollosa declara-
va a Martorell TV, després de la
reunió amb el conseller d’Inte-
rior, que és necessari “modificar
legislativament les normes que
impedeixen un llançament ràpid
dels ocupes per donar eines a la
policia judicial, als tribunals i als

jutges perquè això canviï de ma-
nera radical”. 

PART DE L’OPOSICIÓ EN CONTRA
Al Ple municipal del maig, Junts
per Martorell va presentar una
moció contra l’ocupació il·legal
d’habitatges, que va rebre el su-
port dels regidors del mateix go-
vern i del de Cs. Els quatre re-
presentants del PSC es van abs-
tenir i els altres quatre de Mo-
vem Martorell i ERC van votar-
hi en contra. En el mateix Ple, el

regidor d’ERC Soulimane Mes-
saoudi va posar sobre la taula les
dades de l’Ajuntament que di-
uen que a Martorell hi ha 129
habitatges buits que no tenen
cap ús, tampoc com a segona re-
sidència o lloguer temporal.
També va aprofitar per recalcar
que la legislació actual preveu el
desallotjament cautelar quan
es provoquen molèsties als veïns
i l’expulsió durant les primeres
72 hores quan hi ha denúncia
del propietari.

Mar Sifre
MARTORELL

L’Associació de Municipis de l’Arc Metropolità durant la visita al Congrés dels Diputats. Foto: Ajuntament

Martorellvoldesallotjamentsexprés
» El consistori demana, juntament amb altres municipis metropolitans, expulsions en 48 hores

» Part de l’oposició i la PAH s’hi oposen i defensen que a Martorell no hi ha ocupacions conflictives
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants
graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a lametropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.
Com ell, cada vegada hi ha més

gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.
D’altra banda, tal com afirma l’am-

bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.
Fet i fet, podria acabar-se creant

una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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CULTURA4L’actriu María Ga-
liana presentarà el recital Yo
voy soñando caminos el 23 d’oc-
tubre al Teatre Núria Espert. Es
tracta d’un recull dels textos
que més l’han marcat durant la
seva trajectòria vital.

Els escrits que s’hi trobaran
pertanyen a diferents autors,
com ara Antonio Machado, Jor-
ge Manrique, Santa Teresa de
Jesús, Amado Nervo, Mario
Benedetti o León Felipe.

El projecte neix del desig
personal de Galiana per inter-
pretar la selecció de textos que li
han originat sentiments com-
partits entre ella i els autors. La
majoria  de les vegades a causa
de la seva implicació emocional
amb el món de l’espectacle.

A més, el viatge sentimental
es completa amb els acompa-
nyaments de Víctor Carbajo al
piano i de Luis Santana alter-
nant amb la veu.

TECNOLOGIA4Diferents ajun-
taments del Baix Llobregat
Nord, encapçalats pel de Sant
Andreu de la Barca, assenyalen
la necessitat d’instruir l’àmbit
agroalimentari en matèria de
digitalització i tecnologia per
potenciar-lo.

La diagnosi que s’ha extret
del marc del programa de Tec-
noalimentària, en el qual han
participat ajuntaments del
Montserratí, ha sigut que la
principal mancança dels nego-
cis del sector és la formació. És
per això que des dels consisto-
ris es vol promoure i millorar
aquest aspecte amb la posada
en marxa d’un pla que preveu
una trentena d’actuacions per
contribuir a la digitalització de
les empreses.

El primer pas que es vol dur
a terme és impulsar accions de
formació per satisfer les neces-
sitats d’instrucció i d’assessora-
ment en tecnologia i digitalitza-

ció. Les activitats estaran adre-
çades a persones en recerca ac-
tiva de feina en el sector, així com
professional que ja hi han tre-
ballat amb anterioritat.

El programa, per tant, s’a-
dreça a perfils professionals
lligats a la cadena de valor,
com per exemple cambrers,
cuiners, auxiliars de cuina, co-
mercials, operaris de planta i de
magatzems, responsables o per-

sonal administratiu. A més, és
clar, es pretén aconseguir un
avenç en el nivell de maduresa
digital de les empreses que més
ho necessitin.

Amb tot, l’objectiu és crear
un hub específic de la cadena de
valor de l’alimentació perquè es
puguin generar sinergies i
aliances entre les empreses i les
entitats públiques i privades
del territori.

Sector agroalimentari. Foto: Ajuntament de Sant Andreu de la Barca.

Formació en tecnologia 
per al sector agroalimentari

María Galiana actuarà 
al Teatre Núria Espert

Oci | L’antic Ajuntament esdevé un Hotel del Terror
L’actual Centre de Recursos Associatius, situat a l’edifici de l’antic

Ajuntament, es convertirà en un Passatge del Terror la nit del 29 d’octubre.
Les entrades es podran recollir a l’Espai Jove les tardes del 19 i el 20.

L’actriu María Galiana. Foto: Teatre Núria Espert

POLÍTICA4Vicky Castellanos
és la portaveu del grup muni-
cipal de Junts per Castellví-
PSC i ara ha estat escollida
com a candidata a l’alcaldia
després de rebre el suport unà-
nime de la militància. Actual-
ment, ocupa el càrrec de regi-
dora de Benestar Social i Ser-
veis Municipals, així com de Po-
lítiques Feministes i Diversitat
Sexual i de Gènere.

Ara per ara, Junts per Cas-
tellví-PSC és la segona força po-
lítica de la població amb tres re-

gidors, per darrere d’Endavant
Castellví-Junts que en té qua-
tre i que són els seus socis en
coalició al govern municipal. 

Castellanos ha declarat que

afronta les eleccions municipals
amb l’objectiu de ser la pròxi-
ma alcaldessa de Castellví de
Rosanes: “Vull liderar un go-
vern de progrés, que miri el fu-
tur amb optimisme i que situï
les persones al centre de totes
les polítiques”.

A més, la formació política
obrirà aviat un procés de parti-
cipació amb els diferents col·lec-
tius de la població per elaborar
un programa electoral que “re-
flecteixi el pluralisme i les de-
mandes de la ciutadania”, tal
com ells mateixos expliquen.

Vicky Castellanos, candidata a l’alcaldia Junts per Castellví-PSC. Foto: PSC.

Junts per Castellví-PSC escull
Vicky Castellanos per a l’alcaldia

Castellví | Sant Esteve

ENSENYAMENT4L’alcalde de
Sant Esteve Sesrovires, Enric
Carbonell, juntament amb els ti-
nents d’alcalde Joan Galceran i
Roser Brosed, han presentat a la
Mesa del Parlament la propos-
ta de resolució per posar en
marxa l’ampliació de l’Institut
Montserrat Colomer, aprovada
l’any 2010.

El document presentat al
Parlament de Catalunya dema-
na a la Generalitat que la licita-
ció de les obres es faci abans d’a-
cabar el 2022 i que l’ampliació

del centre es garanteixi abans de
l’inici del curs 2023-2024.

L’institut Montserrat Colo-
mer té matriculats més de 550
estudiants d’ESO i Batxillerat.
Per cobrir la manca d’espais, es
fan servir altres zones comunes
com el laboratori, la sala d’estu-
di o la biblioteca.

La proposta de resolució so-
bre l’ampliació de l’institut s’ha
presentat després que el ple mu-
nicipal de Sant Esteve Sesrovires
aprovés per unanimitat al juliol
una moció dels grups del govern.

Reclamen l’ampliació de
l’Institut Montserrat Colomer

Part del govern de Sant Esteve al Parlament de Catalunya. Foto: Ajuntament.

Sant Esteve | Obertura de la franja contraincendis
A principis d’octubre van començar els treballs per obrir una franja de protecció
contraincendis a Vinyes del Turó que consisteix en la tala i poda dels arbres i la neteja
del bosc. També s’ha fet una altra franja perimetral al barri del Pou del Merli.

Castellanos  ocupa 
el càrrec de regidora 
de Benestar Social 
i Serveis Municipals 
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CULTURA4La Unió d’Excur-
sionistes de Catalunya (UEC)
d’Olesa de Montserrat celebra la
38a edició del Concurs de Tea-
tre Amateur Vila d’Olesa. Es
duu a terme des del 18 de se-
tembre i fins a finals de no-
vembre al local social de l’enti-
tat al municipi.

Cada diumenge a la tarda es
representa una obra a càrrec
d’un grup amateur. Les com-
panyies participants són de di-

ferents poblacions del territo-
ri català i tenen un gran ba-
gatge artístic.

Enguany, la cita coincideix
amb el 75è aniversari de la sec-
ció de teatre de la UEC. Amb
tot, el concurs ha esdevingut
amb els anys un dels actes des-
tacats de la tardor.

En les següents setmanes, es
podrà gaudir de les obres La
cantant calba, Play Strindberg
i Innocència.

FOMENT4Els Pressupostos Ge-
nerals de l’Estat de 2023 desti-
nen 33 milions d’euros per fi-
nalitzar les obres de la B-40 al
tram entre Olesa de Montserrat
i Viladecavalls. En principi, la
connexió hauria d’entrar en ser-
vei a finals de l’any que ve.

Jordi Martínez, regidor de
Mobilitat i Transport d’Olesa, va-
lora molt positivament que s’ha-
gin pressupostat les obres, però
recorda que “dels diners previs-
tos als executats hi ha un pas”.
Amb tot, creu que és impres-
cindible posar en marxa aquest
“eix de comunicació entre dues
de les comarques més poblades
de Catalunya, com són el Baix
Llobregat i el Vallès Occidental”.

Cal recordar que l’obertura
completa de la carretera carrega
un retard de més de quinze
anys, sense comptar les prome-
ses anteriors, i que els túnels es-
tan acabats des d’abans que fi-
nalitzés el mandat anterior del

PP al govern espanyol. A més, la
connexió es va començar a plan-
tejar als anys seixanta.

La comunicació entre Olesa
de Montserrat i Viladecavalls
suposaria una reducció del
temps de viatge entre les dues
comarques. El trajecte, que ara
per ara és d’uns 25 minuts, pas-
saria a ser de 5. Martínez expli-
ca que “suposaria un guany de
temps, però també de seguretat,

sostenibilitat i baixada de la
despesa econòmica”.  La millo-
ra, de fet, no només seria per als
ciutadans, el sector econòmic i
les empreses també reclamen la
inauguració de la connexió.

Pel que fa a les queixes res-
pecte a l’impacte mediambien-
tal dels túnels, Martínez creu
que “ara ja està fet i l’hem d’a-
cabar i fer servir perquè tot
són avantatges”. 

Empresaris i alcaldes es van manifestar el maig a la B-40. Foto: ACN

33 milions d’euros per a la 
B-40 entre Olesa i Viladecavalls

Diumenges de teatre amateur
amb el concurs de la UEC

Esport | Excursions per l’entorn rural
L’Ajuntament organitza caminades per descobrir recorreguts al voltant d’Olesa 
i promoure activitats saludables. Les pròximes destinacions seran la Creu de
Saba i Sant Salvador de les Espases, el 20 i el 27 d’octubre, respectivament.  

Obra de teatre ‘Play Strindberg’. Foto: Ajuntament d’Olesa de Montserrat

TRANSPORT4L’Estat ha adju-
dicat per 1,3 milions d’euros la
redacció de l’estudi informatiu
sobre l’enllaç de la B-40 amb l’A-
2 i l’AP-7 entre Abrera i Marto-
rell, segons va informar el Mi-
nisteri de Transports. Des del go-
vern espanyol ja han explicat que
la capacitat per connectar les car-
reteres implicades és limitada i
que la proximitat amb el nucli
urbà d’Abrera dificulta les solu-
cions en l’àmbit local.

Tal com detalla l’ACN, el
Ministeri de Transports manté
que l’estudi pretén donar solu-
ció als problemes de congestió,
així com definir un nou corre-
dor viari “de gran capacitat” que
uneixi l’A-2, la B-40 i l’AP-7
mitjançant un bypass. Amb la
connexió s’aconseguirà, segons
afirmen, alleugerir l’enllaç d’A-
brera i descongestionar l’auto-
via de l’A-2 al seu pas per les zo-
nes industrialitzades entre Mar-
torell i Abrera.

L’alcalde d’Abrera, Jesús Na-
harro, declara que sempre es-

taran disposats a acompanyar el
ministeri i la Generalitat per
fer propostes i millorar l’estat de
la població, però sempre que “les
infraestructures estiguin allu-
nyades del nostre terme muni-
cipal i prioritzant el transport
sostenible perquè desaparegui

l’impacte ambiental”. A més,
l’estudi es posarà en marxa per
comparar diferents alternati-
ves per a la construcció d’un cor-
redor que permeti garantir els
moviments entre les ciutats de
Barcelona, Lleida, Terrassa i
Tarragona.

La connexió permetrà alleugerir l’enllaç d’Abrera. Foto: Arxiu

Redacció de l’estudi per l’enllaç
de la B-40 amb l’A-2 i l’AP-7

Abrera

POLÍTICA4Jesús Naharro ha
estat escollit recentment com a
candidat del PSC-CP a Abrera
per a les eleccions municipals
del 28 de maig de l’any que ve.
L’actual alcalde socialista ha re-
but el suport unànime de la mi-
litància local. 

Naharro ha volgut destacar
“l’experiència al capdavant de
l’alcaldia des del 2015 per con-
tinuar treballant al servei d’A-
brera amb intensitat i il·lusió per
un projecte coherent, sensible
amb la ciutadania, proper amb

les persones i amb el qual acon-
seguirem millorar la vida de to-
tes les nostres famílies”. D’a-
questa manera, Naharro aspi-
rarà a ser batlle d’Abrera per ter-
cer mandat consecutiu.

“PROGRESSITA I PLURAL”
Durant la seva intervenció en
l’assemblea d’elecció, Naharro
va expressar  que el seu objec-
tiu és “treballar des de la pla-
nificació a partir d’una visió
progressista, feminista, ecolo-
gista i plural”.

Jesús Naharro es presentarà
a la reelecció de l’alcaldia

Jesús Naharro. Foto: PSC Abrera

Salut |Visibilitat per la Setmana de la Lactància Materna
Del 16 al 21 d’octubre se celebra la setmana de la lactància materna als municipis
del Montserratí. Es realitzen tota mena de xerrades, tallers i concursos amb
l’objectiu de promocionar-la i donar a conèixer els seus beneficis.
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HISTÒRIA4El grup d’arqueò-
legs del Seminari d’Estudis i Re-
cerques Prehistòriques (SERP)
de la Universitat de Barcelona ha
trobat restes de fa més de 12.000
anys a la Cova Gran. A més, els
seus integrants han realitzat un
sondeig que els ha permès de-
mostrar que la cova va ser ocu-
pada fa més de 40.000 anys.

L’estudi de les mostres recu-
perades permetrà a l’equip de re-
cerca estudiar i conèixer les di-
nàmiques d’ocupació del jaci-
ment, així com el patró de dis-
tribució especial duta a terme
pels últims caçadors i recol·lec-
tors de l’època. La descoberta de
restes del Paleolític superior va
tenir lloc gràcies a les excava-
cions del juliol que es van dur a
terme a l’entrada de la cova,
d’uns 35 metres quadrats.

Les restes arqueològiques
trobades en la zona es concen-
tren al voltant de diverses llars,
d’on s’han recuperat restes de co-
nills i cabres amb evidència
d’haver estat consumits. A més,

també s’han descobert petxines
marines amb perforacions i frag-
ments d’agulles d’os.

La campanya també ha ser-
vit per deixar constància de ni-
vells més antics mitjançant un
sondeig. S’han recuperat restes
de mamífers i eines d’os de fa
uns 14.000 anys i eines de sílex
que se situen al Paleolític mitjà,

el que indicaria que la cova va ser
ocupada pels Neandertals fa
més de 40.000 anys.

Les tasques de recerca fetes
a la Cova Gran de Collbató con-
tribueixen a realçar el patri-
moni prehistòric del Parc Na-
tural de Montserrat i conèixer
millor el poblament prehistòric
de la zona. 

Una visita guiada a la cova. Foto: Ajuntament

La Cova Gran de Collbató va ser
ocupada fa més de 40.000 anys

Collbató

CULTURA4El Ministeri d’In-
dústria, Comerç i Turisme cada
any concedeix els Premis d’Ar-
tesania i enguany els mestres de
Blancafort Orgueners de Mont-
serrat han estat preseleccionats
per rebre la distinció.

Els premis busquen contri-
buir al desenvolupament i a la
competitivitat de les petites i
mitjanes empreses del sector i
incentivar en elles la innovació,
el disseny i la capacitat d’adap-
tació al mercat.

Blancafort Orgueners de

Montserrat és un taller fundat
el 1998 per Albert Blancafort.
L’equip exerceix les diferents
disciplines de l’orgueneria: fus-
teria, mecànica, tubs, etc. Al-
gunes de les seves obres més
destacades són orgue a la basí-
lica de la Sagrada Família o a la
de Montserrat.

Els Premis d’Artesania del
Ministeri d’Indústria consten
de cinc categories, tres de les
quals per projectes artesans, i hi
ha tres candidatures per ca-
dascuna d’elles.

Blancafort Orgueners opta
als Premis d’Artesania

Orgue de la Sagrada Família. Foto: Blancafort Orgueners.

Solidaritat |Voluntariat d’acompanyament a la gent gran
Un grup de veïnes volia dedicar part del seu temps a les persones grans del municipi
i la Creu Roja, mitjançant Serveis Socials, ha creat el projecte Acompanyem la gent
gran. L’objectiu és oferir una estona de lleure, conversa i escolta activa.

CULTURA4Dos dels especta-
cles més aclamats de les arts es-
cèniques arriben al Teatre de la
Passió d’Esparreguera. El públic
podrà gaudir del Rei Lleó i el
Trencanous durant els dos prò-
xims mesos.

El 22 d’octubre a les 18 h tin-
drà lloc el concert tribut del Rei
Lleó, que per primera vegada  es
duu a terme en català. Es podran
escoltar tots els temes de les
pel·lícules amb una gran posada

en escena i diverses coreografies.
Per altra banda, el clàssic del
Trencanous de la International
Ballet Company aterrarà a Es-
parreguera el 6 de novembre a
les 19 h. La companyia està in-
tegrada per solistes de Moldàvia,
Ucraïna i Itàlia, entre d’altres.

A més, el passat 8 d’octubre
Sergio Dalma va visitar La Pas-
sió amb la seva gira Alegría, que
l’ha portat per Espanya i Llati-
noamèrica.

Davant la dificultat de trobar ha-
bitatges dignes i assequibles,
l’associació Els Til·lers s’ha fun-
dat amb el propòsit de formar un
grup de persones que vulgui
viure de manera cooperativa.

L’objectiu és posar sobre la
taula els interessos comuns i
crear un habitatge que complei-
xi amb les necessitats de cadas-
cun dels nuclis familiars. A més,
volen que sigui sostenible i que
sigui accessible a tothom. No no-
més des de la vessant econòmi-
ca, també pel que fa a les perso-
nes amb mobilitat reduïda o al-
tres diversitats funcionals.

Erika Subiranas, presidenta
d’Els Til·lers, declara que hi ha la
intenció de ser un paraigua per a
les famílies vulnerables que els cal
un lloc on viure de manera tem-

poral i esdevenir un espai col·lec-
tiu per Esparreguera, amb acti-
vitats obertes a tota la població.

Subiranas explica que creuen
que el mercat de la construcció
especula amb l’habitatge i fan
d’un dret un negoci. Per això, la
seva proposta és plantejar una
manera de viure molt diferent,
amb preus assequibles. Cadas-
cun dels nuclis tindria un espai
privat i es compartirien les zones

comunes com la cuina, la buga-
deria o espais de reunió, així com
les feines de cura com la crian-
ça dels infants o l’assistència de
les persones grans.

Actualment, l’associacó Els
Til·lers està mantenint conver-
ses amb l’Ajuntament, que els
ha donat suport, per disposar
d’un solar públic o un edifici
que es pugui adaptar per a l’ha-
bitatge cooperatiu.

Primera reunió per a la creació dels Til·lers al febrer. Foto: Els Til·lers

Neix Els Til·lers, una associació
d’habitatge cooperatiu

Mar Sifre
ESPARREGUERA

El Teatre de la Passió acull 
el Trencanous i el Rei Lleó

Sala Gran del Teatre de la Passió d’Esparreguera. Foto: Teatre de la Passió.

Societat | S’impulsa la creació de la marca d’Esparreguera
L’Ajuntament vol confeccionar una imatge que simbolitzi el municipi, el projecti a

l’exterior i generi sentiment de pertinença a Esparreguera. Tots els ciutadans podran
formar part del procés participatiu responent l’enquesta a decideix.esparreguera.cat.
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Esports Bàsquet | El CB Esparreguera visita el CB Es Castell
El conjunt de Josep Riera visitarà el pròxim diumenge 23 d'octubre el CB Es Castell, 

en partit corresponent a la quarta jornada del grup C2 de la Lliga EBA. El CB Esparreguera
hi arribarà després de la derrota per 62-63 contra el CB Valls del passat dia 12.

"Per molt que la teva família o
les amistats confiïn en tu, si tu
no ho fas, no podràs créixer.
Sempre he confiat en mi i he as-
sumit que hi ha dies millors i pit-
jors, i que dels dolents, quan no
pots arribar al teu 100%, també
se n'aprèn i realment són els que
et fan millorar", confessa la ri-
der Aina González, del Moto
Club Sant Andreu de la Barca, a
The Chicken Line Podcast.

Campiona del Campionat
d'Espanya de Descens l'any pas-
sat i subcampiona aquest, la
santandreuenca se sent i es veu
molt competitiva, i gaudeix l'a-
drenalina que li proporciona la
modalitat downhill (DH), que
consisteix a baixar la muntanya
amb la bici en el menor temps
possible. Li encanta la velocitat.
Necessita reptes diaris.

González només pensa en
el present i en el futur imminent.
Mai repassa el seu brillant pal-
marès fins que algú no li recor-
da. "En aquell moment és quan
veus i recordes tot el procés i la
lluita que hi ha al darrere, i no té
preu que els resultats premiïn el
camí. La veritat és que estic
molt contenta de la meva tra-
jectòria i de veure que, a poc a
poc, els meus objectius es van
complint", se sincera a Ràdio
Sant Andreu.

Per González llevar-se ben
d'hora per anar a entrenar-se és
una inversió en ella mateixa,
en la seva passió. En créixer
com a persona i rider, i una ma-

nera d'apropar-se a la seva meta
de poder viure de la competició.
Un repte que depèn, entre altres
aspectes, dels resultats, els pa-
trocinadors i les xarxes socials.
"Tracto d'informar el millor pos-
sible els meus seguidors i se-
guidores", exposa.

Està contenta del creixement
del ciclisme femení, de veure que
cada cop hi ha més nenes peti-
tes que comencen. "Que m'a-
gradaria que creixés més de
pressa? Bé, a poc a poc... Amb
calma i bona lletra... Celebro i
visc el present i crec que el que
vingui serà bo", amplia.

TRANQUIL·LA I SEGURA
Es considera una persona tran-
quil·la, molt segura i que ne-
cessita tenir les idees molt cla-
res abans de la competició. "Si
no és així, segur que les coses no
sortiran com vull", amplia.
Abans de competir necessita
escalfar amb la seva música,
sempre cançons tranquil·les que
la relaxin una mica i l'ajudin a
concentrar-se millor i repassar
mentalment el circuit. Després
de la prova analitza els errors per
intentar no tornar a repetir-los.

EL SEU GRAN REFERENT
El seu gran referent és el seu ger-
mà, Adrià González, la persona,
assegura, que millor la coneix.
Qui sap millor que ningú quins
són els seus punts forts i quins
els dèbils. "Ell sap què puc fer i
què no, i em regala molts con-
sells i molta confiança. L'Adrià
sempre ha estat molt millor que
jo i va una mica més ràpid. És un
any més gran", reconeix. No
s'oblida de l'esforç i la incondi-

cionalitat dels seus pares, que
sempre els van portar a totes les
competicions i que han trans-
mès uns valors sòlids i sans.

Calcula que la seva primera
cursa va ser el seu primer any
d'infantil, amb 12 anys. Un pe-
ríode en què ha après molta
disciplina i a millorar en la ges-
tió del temps i de les emocions.
"Sempre dic que hi ha temps per
a tot, per entrenar-te, per als es-

tudis... Això sí, cal que ho facis
bé. Si t'estàs entrenant, t'estàs
entrenant i no pensant en un
examen, i en un examen no
pots rumiar sobre els entrena-
ments. A més, necessites a prop
persones que et donin suport i
t'entenguin, i a qui que els pu-
guis expressar els teus senti-
ments", enraona.

"Concentració" i "constància"
són dues de les paraules que de-

fineixen la seva actitud davant la
vida. "M'encanta competir i veu-
re com vaig creixent en el repte
amb mi mateixa i amb el cro-
nòmetre. A mi m'agrada molt re-
lacionar-me i conèixer noves
persones a qui els encanti el
mateix que a mi. El pitjor són les
caigudes", valora González.

Per un moment, la santan-
dreuenca viatja als seus pri-
mers mundials absoluts. "És un
canvi dur. Considero que no hi

ha res més gran que un cam-
pionat del món. Et despertes i la
realitat és veure els teus ídols! Si
hi ets és perquè pots demostrar
que et mereixes competir allà",
defensa la santandreuenca.

UNA CONFESSIÓ 
A Leogang (Àustria) va viure fa
dos anys la seva primera Copa
del Món. Reconeix que en
aquell moment no va ser cons-
cient de la importància de la
competició: "Sentia que com-
petia en una prova més. I ara,
amb els temps, analitzo que
vaig ser quarta i... Ostres, és una
posició molt bona! [Riu]". De
fet, anava tercera, però un error
en l'últim moment la va pena-
litzar. "Al descens estic sola i, si
tinc errades, és culpa i respon-
sabilitat meva. No hi ha cap ex-
cusa", conclou, totalment con-
vençuda, González.

Toni Delgado
SANT ANDREU

Laconfiançad’AinaGonzález
» La ‘rider’ del Moto Club Sant Andreu de la Barca ha estat campiona i subcampiona estatal de descens
» “Sempre he assumit que hi ha dies millors i pitjors, i que dels dolents també se n’aprèn”, enraona

Aina González després d’un entrenament. Foto: Juan Alejandro Henao G.

“M’encanta competir i
veure com vaig creixent
en el repte amb el
cronòmetre”, exposa 
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Viu en línia

En el centenari del naixement de José Sa-
ramago, Premi Nobel de Literatura del
1998, Nuno Cardoso dirigeix aquesta
oportuna adaptació d’un dels seus llibres
més coneguts; una crítica a una societat
podrida i profundament egoista en què
una plaga de ceguesa inexplicable i in-
curable s’estén per tot el món.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Assaig sobre la ceguesa
José Saramago

El compositor Arnau Obiols acaba de pre-
sentar el seu quart disc, Mont Cau (Mi-
croscopi). L’àlbum està format per dotze
cançons que tenen com a fil conductor“el
respecte a l’entorn natural”, tal com ha dit
ell mateix en declaracions a l’ACN. Per ara
només està disponible en vinil i en digi-
tal a Bandcamp, però el dia 27 arribarà a
Spotify i a les altres plataformes digitals.

Música

La Julia, una jove de 22 anys i mare de
dos nens, s’enamora de l’Óscar, un noi
conflictiu, i tots dos comencen una re-
lació. A mesura que passen temps junts,
ella començarà a plantejar-se si ell és la
persona que realment necessita al seu
costat, cosa que la portarà a emprendre
un viatge personal a la recerca de la seva
felicitat i la de la seva família.

Pelis i sèries

Girasoles silvestres
Jaime Rosales

Mont Cau
Arnau Obiols

Rebuig o art?
La Fundació Tàpies de Barcelona va inaugurar el passat 8
d’octubre L’adob que fecunda la terra, una exposició amb
obres d’Antoni Tàpies elaborades entre el 1950 i el 1980 i
que tenen una cosa en comú: “la revalorització de les co-
ses primeres, naturals i ordinàries, aquelles que la societat
rebutja o amaga vergonyosament, però que per a Tàpies
no només estan dotades d’espiritualitat, sinó que sobretot
són on es troba l’origen i la força de la vida”, expliquen des
de l’organització. Precisament, aquesta idea dona sentit al

títol de la mostra, que es podrà veure fins al 30 d’abril.

L’escriptora i periodista bielorussa d’origen
ucraïnès Svetlana Aleksiévitx, nascuda el
1948 a Stanislav (una ciutat de l’antiga

Unió Soviètica que actualment es diu Iva-
no-Frankivsk i forma part d’Ucraïna), ha re-
but el Premi Internacional Catalunya 2022.
El jurat del guardó ha destacat “la seva tra-
jectòria literària i la seva poderosa obra so-
bre les conseqüències de l’imperi soviètic,
a Txernòbil i molt més enllà”. La guanyado-
ra del Premi Nobel de Literatura el 2015
està exiliada des del 2020 a Berlín per la
seva oposició pública al president Alek-

sandr Lukaixenko. I aquest no és el seu pri-
mer exili, ja que sempre s’ha enfrontat als
governs totalitaris i a la censura. Ara, amb
la guerra a Ucraïna, tampoc ha amagat la
seva crítica convençuda a Vladímir Putin.

S V E T L A N A  A L E K S I É V I T XQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una gran escriptora i periodista
Va guanyar el Premi Nobel de Literatura l’any 2015

Famosos

Rebre el Premi Internacional Catalunya
Per la seva trajectòria literària i la seva “poderosa obra”

Admiració absoluta
Hi ha unanimitat: el reconeixement és més que merescut

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Els irredempts és una narració en tres
temps, és un tríptic com els de Francis Ba-
con, format per diapositives en fuita: un
solar per a una escola de la perifèria on
bastir un simulacre de vides; una família
superada pel llenguatge i per la pèrdua
dels pares, que obre una falla vital; i una
ciutat escindida com a testimoni de la des-
feta de l’amor platònic enmig de l’art.

Llibres

Els irredempts
Cristina Garcia Molina

|No More Heroes 3
Continua la diversió (i es resolen problemes tècnics de versions anteriors)

amb No More Heroes 3. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S. 
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En política, el temps és força relatiu. El queper a un grup polític és molt de temps, per aun altre és molt poc. Des del nostre punt devista, vuit anys en el món de la política localés un període prou ampli per començar i en-llestir projectes, deixar-ne altres d'embastatsi marcar les prioritats de cara al curt i llargtermini.Tot això ho subratllem perquè tenim lasensació que el govern municipal d’ERC-GICha desaprofitat algunes oportunitats els dar-rers anys. Hem perdut un temps valuós perendegar nous projectes i, si bé és cert quehan estat temps difícils marcats per unes cir-cumstàncies que han estat d'una enormecomplexitat, la realitat mostra que altres mu-nicipis han sabut combatre els efectes eco-nòmics i socials de la crisi, però també posarels fonaments del futur de la seva localitat.Un dels casos que millor il·lustra aquestasensació de deixadesa és la pista esportivaMartí Gil que, després de quasi vuit anys, estroba en una situació molt pitjor. O l’Espai de

la Salut, que es troba abandonat a causa de lanul·la actuació política.Els i les socialistes de Collbató, quan està-vem al govern, vam fixar un rumb de col·la-boració amb les entitats i associacions per talde consolidar i aconseguir importants esde-veniments esportius, culturals i socials. Mal-auradament, des de fa alguns anys handesaparegut algunes d’aquestes activitats. Enaquest sentit, han passat pel nostre davantnoves oportunitats per al turisme o el comerçque, de ben segur, haurien pogut significar unmillor aprofitament del nostre entorn. A tot això se li suma una dificultat extra:el nostre poble té poca població, però és moltextens en termes de superfície. Doncs bé, lamanca de rumb del govern local ha repercu-tit en l'atenció diària a la ciutadania i en ma-tèries tan sensibles com la neteja delscarrers, l'enllumenat, el manteniment delsparcs i jardins o l'arranjament de forats de lavia pública. En reiterades ocasions hem pre-guntat a l'alcalde per les línies mestres del

seu pla d'actuació i les respostes que sempreens hem trobat han estat poc clares i manca-des de concreció.Des del nostre punt de vista, Collbató ne-cessita un revulsiu. Creiem que el governmunicipal està duent a terme una gestió pe-tita, de poca volada i sense ambició de mi-llora. Continuarem treballant per passarpàgina de l'estancament i la resignació. Coll-bató ho necessita.

@SdCollbato
collbato@socialistes.cat @socialistesdecollbato

Telèfon: 646 48 86 67
646 48 86 67

El govern de Collbató: 
un govern estancat i sense rumb

@sdcollbato

Gemma Rodríguez Quiñonero 
Portaveu Socialistes de Collbató

Ens pensàvem que ja ho havíem vist tot a Ca-talunya. Però anàvem errats. La sortida deJunts per Catalunya del govern de la Genera-litat ha estat la constatació que, a casa nostra,la realitat supera la ficció. Tot plegat faria grà-cia si no fos perquè estem immersos en unacrisi econòmica i social d’una envergadura di-fícil de determinar i en un moment en el qualla ciutadania reclama governs forts i estables.Governs que apostin de forma decidida perresoldre les problemàtiques de la població. La societat està cansada que els dirigentsd’ERC i Junts per Catalunya es passin el diaparlant de les seves diferències i de les sevesdiscussions internes, i no de com busquen so-lucions als reptes que tenim com a societat,que no són pocs. A Martorell, com a molts al-tres municipis de Catalunya, ja estem patintles conseqüències de la inestabilitat políticaque ha provocat la sortida de Junts per Cata-lunya de l’executiu. Val a dir, però, que si laformació postconvergent s’hagués quedat algovern la situació no seria gaire diferent, per-

què si d’alguna cosa és sinònim l’indepen-dentisme és de desatenció als problemes quo-tidians de la ciutadania.Per tot plegat, reclamem al president PereAragonès que s’afanyi a fer realitat les inver-sions amb les quals es va comprometre ambMartorell: l’ampliació de l’hospital i la cons-trucció dels nous jutjats. Ja no s’hi valen ex-cuses: el seu govern és monocolor i, per tant,les conselleres i els consellers han estat triatsdirectament per ell. És hora d’arremangar-se,posar-se a treballar i no perdre més temps!Tanmateix, la música del nou executiu en mi-noria no sona gaire bé: negar-se a pactar ambun partit socialdemòcrata (que va guanyar leseleccions, per cert) no encaixa gaire amb la“via àmplia” que diu representar.Des del PSC també demanem a l’alcaldeFonollosa que reclami al govern d’Aragonèsel que ens correspon com a municipi. Espe-rem, doncs, que avantposi l’agenda de la ciu-tat a la batalla política que hi ha al si del’espai postconvergent. El govern local de
Martorell ens tindrà al seu costat si se situaal costat de les veïnes i els veïns per fer avan-çar la localitat en progrés, igualtat i justíciasocial. En definitiva, necessitem menys retò-rica i més política útil!

@PSCMartorell

martorell@socialistes.cat

@pscmartorell
facebook.com/PSCMartorell

Telèfon: 937 755 420         695 24 07 61
C/ Puig del Ravell, 6-8, local 3 

Menys retòrica 
i més política útil
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